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“Hər dəfə Bakıya gələndə paytaxtımızın günü-gündən dəyişdiyini, daha da 
müasirləşdiyini görürəm. Qədimliklə müasirliyin möhtəşəm harmoniyasının 
şəhərimizə verdiyi özünəməxsus gözəllikdən həzz almamaq mümkün deyil”. Bunu 
ABŞ-da yaşayan əczaçılıq üzrə fəlsəfə doktoru Tahir Qasımov deyir.  NEOMED 
Tibb Universitetində çalışan həmyerlimizin sözlərinə görə, imkan düşən kimi, 
Azərbaycana gəlir. Redaksiyamıza təşrif buyuran alimlə söhbətimizdə Tahir 
müəllim okeanın o tayına getməsinin səbəblərindən, İkinci Qarabağ müharibəsi 
zamanı keçirdiyi hisslərdən və Klivlend şəhərində yerləşən “Mədəniyyətlər 
bağı”ndakı Azərbaycan guşəsinə qarşı edilən təxribatdan danışdı. O, 70-dən artıq 
elmi məqalənin müəllifidir. Elmi məqalələri Rusiyada, Danimarkada, İngiltərədə, 
Almaniyada, Fransada və Amerikada elmi jurnallarda nəşr edilib.

─ Tahir müəllim, ABŞ-a aparan yol 
hansı təhsil müəssisələrindən keçib? 

─ 1965-ci ilin oktyabrın 27-də Gürcüs-
tanın Bolnisi rayonunun Faxralı kəndində 
anadan olmuşam. Səkkiz il orada oxu-
dum, orta məktəbi Mingəçevir şəhərində 
bitirdikdən sonra 1982-ci ildə Bakı Dövlət 
Univesitetinin kimya fakültəsinə daxil ol-
dum. İki il sonra Əfqanıstanda müharibə 
başladığına görə, hərbi qulluğa çağrıldım. 
Hərbi xidmətdən sonra bir il BDU-da oxu-
dum, sonra Moskva Dövlət Universiteti-
nin (MDU) kimya fakültəsinə oxumağa 
göndərildim. O zaman belə bir proqram 
vardı. Milli kadrların ixtisaslarını artırmaq 
məqsədilə nüfuzlu təhsil ocaqlarına tələ-
bələr göndərilirdi. 

MDU-da təhsilimi bitirdikdən sonra 
aspiranturaya qəbul oldum. Akademik 
Nikolay Zefirovun rəhbəri olduğu fakültə-
də elmi fəaliyyətə başladım. N.Zefirov 
həm də Fizioloji Aktiv Maddələr İnstitu-
tunun direktoru idi və məni elmi işçi kimi 
instituta işləməyə dəvət etdi. 1996-cı ildə 
doktoranturaya daxil oldum. O zaman hər 
yerdə olduğu kimi, Moskvada da iqtisadi 
vəziyyət çox çətin idi və mənə baş elmi 
işçi kimi 50 ABŞ dolları civarında təqaüd 
verilirdi. Həmin vaxt elm adamlarının se-
çimi də çox deyildi: ya elmdən uzaqlaşıb 
bizneslə məşğul olmalı, ya da elm yolunu 
seçərək daha yaxşı əməkhaqqı verilən 
xarici ölkələrə üz tutmalı idilər. Mən də bir 
sıra xarici ölkələrin ali təhsil müəssisələri 
ilə ünsiyyət qurmağa çalışırdım. Almaniya-
ya, Böyük Britaniyaya getməyə çox yaxın 
idim, lakin ABŞ variantı daha tez alındı və 

1997-ci ildə okeanın o tayına getməyə qə-
rar verdim. 

─ ABŞ-dan birbaşa iş təklifi aldınız, 
yoxsa kimsə bu işdə vasitəçilik etdi?

─ Bu məsələdə azərbaycanlı tələbə 
dostum kömək etdi. O, ABŞ-da oxuyurdu 
və yerli institutların birində kimyaçı axtarıl-
ması barədə elan görmüşdü. Sonra mənə 
bununla bağlı xəbər yolladı. Mən də həmin 
instituta müraciət etdim, amerikalıların ca-
vab reaksiyası da müsbət oldu.

Amma onu deyim ki, ABŞ-da işə baş-
lamaq o qədər asan olmadı. Çünki Ru-
siyada baş elmi işçi kimi çalışırdım. As-
pirantım və laboratoriyam olduğu halda, 
ABŞ-da aşağı mərhələdən başlamalı idim. 
Amerikada yeni müdafiə edənlər kiminsə 
rəhbərliyi altında çalışmalıdırlar. Bundan 
başqa, ABŞ-da yeni sahədə işə başladım. 
Doğrudur, məni kimyaçı kimi dəvət etmiş-

dilər, dərman maddələri üzərində çalışır-
dılar. Mən də kimyaçı kimi həmin dərman  
vasitələrini sintez edirdim. Bu prosesə də 
elmi maraq böyük olmur. Son olaraq sin-
tez olunan dərman maddələrin təsir mexa-
nizmini öyrənmək üçün yeni ixtisas─mad-
dələr mübadiləsi ixtisasını öyrənməyə 
başladım. 

─ İlk dəfə hansı institutda işlədiniz?
─ Ohayo ştatında yerləşən və elmi po-

tensialına görə ən yüksək səviyyəli hesab 
olunan Klivlend “Case Western Reserve 
University”də çalışmağa başladım. Bura-
da postdoktoral elmi əməkdaş, baş elmi 
əməkdaş, müəllim, professor assisteni 
kimi akademik karyeramı davam etdirdim. 
Bu proses on il çəkdi. 

Məşhur Klivlend klinikası da çalışdı-
ğım universitetin yaxınlağında yerləşir-
di və arada əməkdaşlığımız da olurdu. 

Sonra klinikada qaraciyər xəstəlikləri üzrə 
elmi mərkəz yaratdılar və orada mənim 
çalışdığım sahəyə ehtiyac var idi. Klinika 
ilə əməkdaşlığım belə başladı. Bundan 
sonra artıq xəstəliklərlə bağlı araşdırmalar 
aparmalı oldum. Bilirsiniz ki, hərəkətsizlik, 
çox qida qəbulu və spirtli içkilər qaraciyərə 
mənfi təsir göstərir. Qaraciyərdə gedən 
piylənmə sonradan hepatosteatoz adla-
nan xəstəliyə çevrilir. Bu xəstəlik ABŞ-da 
çox geniş yayılıb, çünki, demək olar ki, 
əhalinin 30 faizə qədəri normadan artıq 
çəkiyə malikdir. 

─ Bu, yəqin ki, yaşam tərzindən və 
mətbəxin zənginliyindən irəli gəlir?

─ Bəli, ilk növbədə yaşam tərzi burada 
böyük rol oynayır. Xüsusilə də hərəkətsiz-
liyin bir çox xəstəliklərə yol açdığı məlum-
dur. Qida qəbuluna ciddi diqqət yetirmək 
lazımdır.  “Biz nə yeyiriksə, oyuq” deyərlər. 
Sağlam qidalanırıqsa, deməli, sağlamıq 
və ya əksinə. Yağlı və şəkərlə zəngin qi-
dalardan orqanizmə zərər daha çoxdur. 

─ Hər dəfə Azərbaycana gələndə 
adamları necə görürsünüz? Şişmanlıq 
bizdə də varmı?

─ Azərbaycanda da köklüyə meyilli-
yin artdığını müşahidə etmək olar. 90-cı 
illərdə Bakıda şişman adam çox az idi. 
Ölkənin maddi vəziyyəti yaxşılaşan kimi, 
əhalinin bir qismində şişmanlıq problemi 
də baş qaldırdı. Qaraciyərdə yağ onun 
çəkisinin 5 faizinə qədər olmalıdır. Bir az 
şişman adamda bu rəqəm 30 faizə çata 
bilir. Həyat tərzi dəyişilərsə, bu faizi aşağı 
salmaq mümkündür. Əgər şişman adam 
vəziyyəti düzəltməyə çalışmırsa, qara-
ciyərindəki yağ sonradan iltihaba çevrilir. 

─ Çox vacib sahədə çalışırsınız. 
Bəs bu müddət ərzində Azərbaycanın 
müvafiq orqanları ilə əməkdaşlıq etmi-
sinizmi?

─ Əvvəllər Bakı Dövlət Universiteti 
ilə əməkdaşlıq edirdim. Amma, bu, uzun-
müddətli əməkdaşlığa çevrilmədi. Bilir-
siniz, ABŞ-a tələbə göndərilməsi vəsait 
tələb edir və bu məsələdə dövlətin kömə-
yi lazımdır. Ancaq bir nəfər azərbaycanlı 
məzunu aldığım qrant sayəsində ABŞ-a 
dəvət edə bildim. İkincini də dəvət etmək 
istəyirdim, ancaq ona viza almaq mümkün 
olmadı. 

─ ABŞ-dakı azərbaycanlı alimlərlə 
əlaqə saxlayırsınızmı?

─ Tez-tez görüşmək alınmasa da, 
əlaqə saxlayırıq. Doğrusu, təşkilatlanma 
baxımından qurum yaratmaq istəyirik. 
Ümid edirik ki, bu məsələ də həllini tapa-
caq. 

─ Diasporla İş üzrə Dövlət Komitəsi 
ilə əlaqəniz varmı?

─ Mənimlə əlaqə yaratmağa çalışıblar, 
o da Klivlend şəhərindəki “Mədəniyyətlər 
bağı” ilə əlaqədar olub. Bilirsiniz ki, məhz 
burada Con Rokfeller parkında “Mədəniy-
yətlər bağı” yerləşir. 40-dan çox ölkəni və 
mədəniyyəti təmsil edən peyzaj və hey-
kəllərlə əhatə olunmuş unikal açıq hava 
muzeyidir. Dünyada yeganə olan bağda 
dünyanın əksər ölkələrinə aid sahələr var. 
Burada ərazinin təmsil etdiyi dövlətlərin 
tarixi ilə bağlı abidələr, tanıdıcı lövhələrlə 

zəngindir. “Mədəniyyətlər bağı”nda Azər-
baycan guşəsi də var. Burada üstünə 
“Azərbaycan─Odlar Yurdu” yazılmış daş 
lövhə, milli birliyi əks etdirən böyük bir 
cam qoyulub, bağda Azərbaycan Bayrağı 
dalğalanır. Azərbaycan bağı da 2008-ci il 
mayın 12-də açılıb. Milli bağımızın əsas 
abidəsi memar Xanlar Qasımovun yarat-
dığı “Ocaq” heykəlidir ki, kasavari abidə-
nin büküklərində yerlə göyün çulğaşması 
əks olunub.

Xatırladım ki, Azərbaycanın sabiq  
Prezidenti Heydər Əliyev Klivlend klini-

kasında müalicə olunarkən həmin park-
la maraqlanıb. Ona məlumat verildikdən 
sonra Azərbaycan bağının da orada salın-
masının məqsədəuyğun olduğunu bildirib. 
Amma həmin parkda bağı dövlət yaratmır, 
bu işi yerli icma nümayəndələri həyata ke-
çirirlər. Onlar şəhər rəhbərliyinə müraciət 
edirlər və müvafiq araşdırmadan sonra 
bağın salınmasına icazə verilib-verilmədi-
yi barədə qərar qəbul olunur. O zaman da 
biz icma olaraq şəhər rəhbərliyinə müra-
ciət etdik və çətinliklə də olsa, “Azərbay-

can bağı”nın salınmasına icazə ala bildik. 
Nəyə görə çətin olduğunu deyirəm? Ora-
da da ermənilər və onlarla yaxınlıq edənlər 
vardı və belə bir bağın yaradılmasını istə-
mirdilər. Ancaq şəhər rəhbərliyinə dedik ki, 
burada yaşayırıq və bizim də uşaqlarımız 
var. Biz də istəyirik ki, onlar azərbaycanlı 
olduqlarını bilsinlər və görsünlər ki, Azər-
baycan xalqı, dövləti və irsi var. Sonda 
istəyimizə nail olduq. 

“Mədəniyyətlər bağı”nda tədbirlər təşkil 
olunur və hər bir xalqın nümayəndələri də 
öz bağlarında milli adət-ənənələrini, milli 
geyimlərini təbliğ edirlər. Ana vətənlərində 
dərc olunmuş kitabların, jurnalların sərgisi-
ni keçirirlər. Biz də həmin tədbirlər zamanı 
Qarabağa, Xocalı soyqırımına həsr olun-
muş kitab, broşürlər nümayiş etdirir, milli 
adətlərimiz barədə məlumat verirdik. 

Onu da qeyd etmək istəyirəm ki, Tür-
kiyədən olan qardaşlarımız bizi dəktəklə-
yirlər. Onların icması böyükdür. Bu yaxın-
larda “Mədəniyyətlər bağı”nda tədbirdə də 
türklərlə birlikdə iştirak etdik. “Azərbaycan 
bağı”nın açılışında da türk icmasından 60-

dan  çox adam qatılmışdı. 
─ Tahir müəllim, İkinci Qarabağ mü-

haribəsinin əks-sədası okeanın o ta-
yına necə yayılmışdı? Xəbərləri izləyə 
bilirdinizmi?

─ Əlbəttə ki, bütün azərbaycanlılar 
kimi, biz də böyük həyəcanla və qürur his-
si ilə ordumuzun şücaəti barədə xəbərləri 
izləyirdik. Onu da deyim ki, Vətən mühari-
bəsi zamanı “Azərbaycan bağı”na hücum 
olmuşdu. Hər bir bağın qarşısında lövhə 
olur və biz şubhələndik ki ermənilər avto-
mobil ilə həmin lövhəni sındırmışdılar. Eyni 
zamanda, avtomobil ilə bayraq dirəyini də 
zədələmişdilər. Biz polisə hadisə ilə bağ-
lı şikayət elədik, səfirliyə məlumat verdik. 
Araşdırma apardılar, hadisəni törədənlər 
müəyyən edilmədi, ancaq şəhər rəhbərli-
yi sındırılmış lövhəni bərpa etdi. Mən belə 
bir vandalizmə yol verilməsi barədə orada 
azərbaycanlılardan da, yəhudi əsilli soy-
daşlarımızdan da imza topladım. İmzalan-
mış müraciəti yerli qəzetlərə, polisə, şəhər 
merinə göndərdik. 

─ Həmin “Mədəniyyətlər bağı”nda 
ermənilərin də yeri var?

─ “Azərbaycan bağı” açılandan sonra 
ermənilər də əl-ayağa düşdülər. Orada 
yer alıb abidələrini qoyublar. Klivlenddə 
erməni çoxdur, orada hətta onların kilsəsi 
də var. İkinci Qarabağ müharibəsi zamanı 
bağımıza edilmiş hücumu istisna etsək, 
ermənilərlə aramızda hər hansı bir mü-
naqişə qeydə alınmayıb.

Bununla belə, müharibə zamanı ermə-
nilər ABŞ-ın digər şəhərlərində Azərbay-
cana, Türkiyəyə qarşı vandal hərəkətlər 
etmişdilər. Türk restoranına hücum etdik-
lərini, yəqin ki, siz də bilirsiniz. Buna görə 
də, belə bir gərgin zamanda bizim bağa 

olunan hücumun arxasında ermənilərin 
dayandıqlarından şübhələndik. Dəlil-sü-
but olmadığından şəhər rəhbərliyi ancaq 
dəymiş zərəri aradan qaldırmaqla kifayət-
ləndi. 

─ Azərbaycanın Qarabağ Zəfərini 
necə qarşıladınız?

─ Gecə-gündüz müharibə xəbərləri ilə 
yaşadıq. Hər gün Azərbaycandan gələn 
xəbərləri oxuyurduq. Torpaqlarımızın azad 
olunması hər birimizdə qürur və sevinc 
hissi oyatdı. Qələbə xəbərini Nyu-Yorka 
gedərkən yolda eşitdim. 

Vətən müharibəsində Qələbəmiz hər 
birimizin qürur mənbəyi oldu. Zəfərimiz 
Qarabağ nisgilini ürəyimizdən sildi, buna 
görə çox xoşbəxtik. Allah şəhidlərimizə 
rəhmət eləsin, qazilərimizə də şəfa dilə-
yirəm. Biz də qalib xalqın nümayəndələri 
kimi, ABŞ-da Azərbaycanımızı layiqli təm-
sil etməyə çalışacağıq. 

Müsahibəni apardı: 
Səbuhi MƏMMƏDOV, 

“Xalq qəzeti”

“Zəfərimiz Qarabağ  
nisgilini ürəyimizdən sildi”

Dünya azərbaycanlılarının ürək sözləri
Rəfayıl QULİYEV,
Rusiya, Sankt-Peterburq 
Xeyriyyəçi-iş adamı:

– Bu gün xalqımız üçün ən 
önəmli günlərdən biridir. Həm milli 
birlik, milli diriliş günüdür, həm də 
köhnə ilin sonu, yeni ilin gəlişi-
dir. Ötən iki il xalqımız üçün çox 
əlamətdar oldu. Vətənimiz bütöv-
ləşdi, xalqımız birləşdi, torpaqları-
mız qarı düşməndən azad edildi. 
Ali Baş Komandan İlham Əliyevin 
iradəsi, qətiyyəti bütün sferalarda 
özünü göstərdi. Azərbaycan həm 
qalib ölkəyə çevrildi, həm də Qara-
bağda gördüyümüz abadlıq-quru-
culuq işləri ilə dünyada mütərəqqi 
imicə sahib oldu. Dünya gördü ki, 
Azərbaycan xalqı qurucu xalq-
dır, vandal və talançı deyil. Bu iki 
fərqli düşüncə sisteminin müqa-
yisəsində məqsəd Azərbaycan 
adının önə çıxması idi ki, biz də 
bunu bacardıq. Hazırda Şuşada 
“ekoloji terrora son” aksiyası keçi-
rilir. Günlərdir soydaşlarımız orada 

soyuq havalarda mücadilə edir, 
separatçılara dərs verirlər. Hazırda 
ən böyük bayram təbriki həmçinin 
onlara düşür. Vətən müharibəsin-
də qalib olduğumuz kimi, mülki 
mübarizəmizdə də qalib olacağıq. 
Mən hər birinizi təbrik edirəm, bir-
lik, qardaşlıq tellərinə möhkəm sa-
rılmağımızı arzu edirəm!

Vüqar ABBASOV,
Niderlandda “Connekt” 
diaspor təşkilatının sədri, 
jurnalist:

– Mən Dünya Azərbaycanlı-
larının Həmrəyliyi Günü ilə bağlı 
xalqımıza yüksək rifah və ərazi 
bütövlüyü tam təmin olunan Vətən 
arzulayıram. Hamımız dövlətçi-
liyimizə dəstək olmalıyıq. Arzu 
edirəm, qarşıdan gələn 2023-cü 
ildə xalqımız həmrəylik baxımın-
dan bütün işlərdə yalnız irəli getsin 
və daha böyük uğurlara sevinsin. 
Vətən müharibəsində qələbəmiz 
bizim necə monolit olduğumuzu 

sübut etdi. Bu birliyi hər zaman da-
vam etdirməliyik. 

Ən böyük hədəfimiz, əsas 
məqsədimiz, heç şübhəsiz, burada 
Azərbaycanımızı olduğu kimi ta-
nıtmaq, haqq səsimizi çatdırmaq, 
həqiqətlərimizi dilə gətirərək və 
yaxud da qələmə alaraq təbliğ et-
məkdir. Çünki bu prosesdə düşmən 
ölkənin diasporunun fəallığı Qərbi 
Avropada xüsusilə hiss olunur. İn-
formasiya müharibəsində, erməni 
media manipulyasiyasının qarşısını 
almaqda bizim mətbuatla əlaqələ-
rimiz ölkəmiz üçün böyük əhəmiy-
yət daşıyır. Ulu Tanrıdan xalqımıza 
düşmənə qarşı hər zaman bütöv, 
tam olmağı arzulayıram! 

Mirvari FƏTƏLİYEVA,
“Paris Azərbaycan Evi”nin
rəhbəri:
– Bu gün bizim əsas şüarı-

mız bərabər olmaqdır. Vətənimi-
zin uğurlarını gözü götürməyən 
qüvvələrə qarşı hər zaman şax 
duruşumuzu sərgiləməliyik. İndiki 
zamanda bu, çox vacibdir. Biz in-
formasiya savaşında erməni mani-
pulyasiyalarının gücləndiyi dövrdə 
mütləq birgə iş ortaya qoymağa 
çalışmalıyıq ki, nəticəsi təsirli ol-
sun. Həm yaxınlaşmalıyıq, həm də 
yaşadığımız ölkələrdə dostları-
mızın sayını çoxaltmalıyıq. Daha 
sonra, maliyyə çatışmazlıqlarının 

da aradan qaldırılması mütləqdir. 
İş adamlarımız bu prosesə cəlb 
edilməlidirlər. Onların milli birliyə 
töhfələri çox ola bilər. Çünki, er-
məni iş adamları bu sahədə irəlidə 
gedirlər. Dünya azərbaycanlıları-
nın dünyanın hər yerində həmrəy-
lik nümunəsi göstərməsi zamanın 
tələbidir. Qoy, həmişə işığımız 
yansın! Ocağımız heç zaman sön-
məsin!

Şahin VƏLİSOY,
İngiltərə–London
İş adamı, ictimai fəal:
– Bu bayramı qeyd edərkən 

50 milyondan artıq bir xalqın nü-
mayəndəsi olduğum üçün fəxr 
edirəm. İliyinə qədər vətənpərvər 
insanlar bu bayramın əsl mahiy-
yətini daha dərindən dərk edirlər. 
Bu, onu göstərir ki, xalqımız 300 
milyonluq Türk Dünyası içərisində 
böyük bir qolu təşkil edir. Bu günü 
biz tamamilə fərqli hisslərlə qeyd 

edirik. Çünki bu bayramın əsli 
ayrılıqdan başlayır, hədəfində isə 
ayrılığın bitməyi dayanır. Xaricdə 
yaşayan həmvətənlərimiz üçün 
həmrəylik günü bir növ təsəlli və 
qürur mənbəyidir. Qürbət ellərdə 
ömür sürən, fəaliyyət göstərənlər 
üçün bayramdan artıq bayramdır 
bu gün. Son iki ildə bu bayramı 
özəl edən əsas səbəb isə torpaq-
larımızın azad edilməsidir. Biz dö-
yüş meydanında düşməni darma-
dağın etdik, bütün beynəlxalq sivil 
qanunlara riayət etdik, müharibə 

cinayətləri törətmədən babalarımı-
za xas olan mərdlik, kişilik xüsusiy-
yətlərimizə sayğı ilə savaş apardıq 
və qələbə qazandıq. İndi Şuşamı-
za, Laçınımıza gedib gəlirik. Tanrı 
bizə bir də doğma torpaqlarımız-
dan aralı düşməyi nəsib etməsin.

Qoy, xalqımız hər zaman hürr 
yaşasın, ocağı gur yansın, hər bir 
günü bu bayramlar kimi möhtəşəm 
keçsin !

Anar TURAN,“Xalq qəzeti”

31 dekabr – bu gün Azərbaycan xalqının tarixin-
də ən yadda qalan, ən şərəfli günlərdən biri – 
Dünya Azərbaycanlılarının Həmrəyliyi Günü-

dür! Bu, Azərbaycan xalqının birliyinin simvolik günüdür. 
Dünyanın 70-dən çox ölkəsində yaşayan 50 milyondan ar-
tıq azərbaycanlılarla əlaqələr qurmaq baxımından mühüm 
rol oynayır. İndi həmrəylik gününü hətta milliyyətcə azər-
baycanlı olmayıb, lakin Azərbaycanda doğulub böyümüş, 
Azərbaycan əsilli diaspor nümayəndələri də qeyd edirlər.

Bu gün dünyanın müxtəlif guşələrinə səpələnmiş azər-
baycanlılar  xarici ölkələrdə yaşamaq, işləmək, özlərinin 
və ya övladlarının təhsil almalarını təmin etməklə yanaşı, 
doğma Vətənlərini də unutmur, Azərbaycan həqiqətlərinin 
təbliğində böyük fəallıq göstərirlər. Əlbəttə, bu missiyada  
fərqlənən diaspor nümayəndələrimiz də var. Onların da bu 
əziz gündə xalqımıza sözü var.

DÜNYADAN GƏLƏN SƏSİMİZ
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